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ديجيتال سازى نسخه هاي خطى
ضرورت هاى كنونى و دورنما

با گسترش روزافزون اسـتفاده از فناوري اطلاعات 
و ارتباطات در حفاظت، سـازماندهي و اشـاعه آثار 
علمـي، نسـخه هاي خطي نيـز به عنوان آثـار علمي 
رديـف اول از اين قاعده مسـتثني نيسـتند و به نظر 
مي رسد استفاده از دسـتاوردهاي فناوري اطلاعات 
و ارتباطات در اين حوزه از اهميت بيشـتري نسبت 
به آثار علمي ديگر دارد و يكي از مهم ترين اقدامات 
ديجيتالي كـردن  اخيـر  سـال هاي  در  انجام گرفتـه 
و دسـترس پذير كـردن نسـخه ديجيتالـي آثار در 
كتابخانه هاي بزرگ كشـور مي باشد. منحصر به فرد 
بـودن اين آثـار و آسـيب پذير بودن اسـتفاده اصل 
نسخه از جمله دلايل اصلي ديجيتالي كردن اين آثار 

محسوب مي شود. 
ديجيتال سـازي نسـخه هاي خطي با وجـود ارزش 
نيـز  را  چالش هايـي  دارد،  كـه  فراوانـي  افـزودة 
به همراه داشـته اسـت. آسـيب پذيري ايـن آثار در 
فرآينـد ديجيتال سـازي از جملـه چالش هاي اصلي 
ديجيتال سـازي آنهاسـت. همچنيـن اولويت بنـدي 
اسـكن،  نحـوه  اسـكن،  كيفيـت  ديجيتال سـازي، 
ذخيره سـازي، نمايش و دسترس پذير كردن آنها از 
ديگر چالش هاي اين حوزه محسـوب مي شـوند كه 
بايد مورد بررسي بيشتر قرار گيرند. كتاب ماه كليات 
نشست اين شماره خود را به بررسي ديجيتال سازي 
نسخه هاي خطي و نيز به اشـتراك گذاري تجربيات 

صاحب نظران اختصاص داده است. 

دكتر سوسن اصيلى؛ 
مسئول بخش نسخه هاى خطى
 كتابخانه مركزى دانشگاه تهران

عليرضا طيرانى؛
 مسئول بخش نسخه هاى خطى كتابخانه،

 موزه و سازمان اسناد مجلس شوراى اسلامى 

مهندس رضا شهرآبى؛
 مدير كل فناورى اطلاعات سازمان اسناد و 

كتابخانه ملى ايران

ناصر گلباز؛ 
كارشناس فهرست نگارى نسخه هاى

 خطى و دبير جلسه

  حاضران: 
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ديجيتال سازى نسخه هاي خطىديجيتال سازى نسخه هاي خطى

گلباز:
نسخه هاى خطى 

سابقه تمدنى و 
ميراث ما و مستند 

همه ادعاهايى هستند 
كه براى گذشته 

پرافتخار خود داريم، 
و ديجيتالي كردن و 

دسترس پذيري آنها 
امري لازم است

ــوص ضرورت   ــث اوليه در خص ــم االله الرحمن الرحيم. بح گلبـاز: بس
ــخ خطى بود، ولى فكر مى كنم با توجه به بديهي  ــازى نس ديجيتال س
ــئله ضرورتى ندارد درباره آن صحبت كنيم. نسخه هاى  بودن اين مس
ــتند همه ادعاهايى هستند كه  ــابقه تمدنى و ميراث ما و مس خطى س
ــته پرافتخار خود داريم، و ديجيتالي كردن و دسترس پذيري  براى گذش
آنها امري لازم است. ما صاحب بزرگ ترين مجموعه و ميراث مكتوب 
ــخه هاى خطى موجود در  ــت، حجم نس ــتيم و اين يك ادعا نيس هس
ــرى، علمى و قدمت  ــاى داخلى و خارجى كه از لحاظ هن مجموعه ه
ــتند اين ادعا را نشان مى دهند. امروز در جلسه اى  منحصر به فرد هس
ــتان را ديدم. وى فارغ التحصيل  ــفارت مجارس يك رايزن فرهنگى س
رشته ايران شناسى بود و پايان نامه  او در دوره دكترى كتابى بود بر وزن 
شاهنامه با نام «شاهنامه سلطان سليمان قانونى» كه عكس آن را آورده 
بود و اصل آن در دوبلين ايرلند بود. چهارصد سال پيش در مجارستان 
يك كاتب خوشنويس اين نستعليق را نوشته بود و تركيب آن بسيار زيبا 
ــينى قزوينى ذكر  بود. در صفحات آخر كتاب، كاتب فردى به نام حس
ــلطان عثمانى كتابى را كتابت كرده  ــده بود كه در آن زمان براى س ش
است. حفظ، نگهدارى و ارائه چنين مجموعة  با ارزش و گرانقدرى كه 
ــات و اولويت ها در  ــت از ضروري هيچ قيمتى براى آن نمى توان گذاش
ــور ايران در فهرست نويسى نسخه هاى خطى  هر كشوري است. كش
ــخه هاى خطى در ايران نوشته شده و  پيش قدم بوده و كيفى ترين نس
ــت. بعد از اين  ــم توجه به ميراث مكتوب منحصر به فرد اس اين حج
ــزارش كوتاهى از وضعيت كنونى و ميزان  مقدمه كوتاه مى خواهيم گ
پيشرفت ديجيتال سازى نسخه هاى خطى داشته باشيم و از خانم دكتر 
اصيلى خواهش مى كنم بفرماييد در حال حاضر وضعيت ديجيتال سازى 

نسخه هاى خطى در دانشگاه تهران در چه شرايطى است.

دكتر اصيلى: ضرورت توجه به مسئله ديجيتال سازى نسخه هاى خطى 
ــت؛ به همين دليل همه كتابخانه ها با ورود تجهيزات  امري بديهى اس
ــب، هم زمان به فكر ديجيتال سازي نسخه هاي خطي افتادند. و با  مناس
ــتند در اين مسير پيشروى كنند، برخي تند تر و  توجه به امكانات توانس
برخي كندتر. متأسفانه ما از مراكزى بوديم كه امكانات كمترى داشتيم و 
كند پيش رفتيم ولى خوشبختانه در حال حاضر اين كار به صورت ممتد 
انجام مى شود و چشم انداز خوبى براى اتمام دارد. دوستان مى دانند كه در 
كتابخانه مركزى علاوه بر نسخه هاى خطى بخشى از منابع وجود دارد كه 
منحصر هستند و آن ميكروفيلم هاى موجود در كتابخانه است كه تعداد 
آنها حدود چهار هزار ميكروفيلم است و از نسخه هاى خطى كتابخانه هاى 
خارج از كشور تهيه شده است. اين ميكروفيلم ها توسط مرحوم مينوى به 
كتابخانه انتقال داده شده و حدود پنجاه سال از عمر برخى از آنها مى گذرد 
ــت نداده اند. در درجه اول ما به فكر اسكن اين  ولى كيفيت خود را از دس
ــال 80 شروع به ديجيتال سازى آنها كرديم  ميكروفيلم ها افتاديم و از س
كه اهميت آنها كمتر از نسخه هاى خطى موجود در كتابخانه نيست؛ زيرا 
بسيارى از نسخه ها در كتابخانه هاي ساير كشورها مثل تركيه موجودند و 
برخى از نسخه ها از بين رفته اند ولى ما ميكروفيلم آن را در كتابخانه داريم. 
بسيارى در كشورهايى است كه دسترسى به آنها امكان پذير نيست يا با 

هزينه هاى بسيار بالا ارائه مى شود به طوري كه حتّى مراجعين خارجى هم 
ترجيح مى دهند اين نسخه ها را از ما بگيرند. توجه ما به اين كار ويژه بود 
ولى انجام كار و اسكن ميكروفيلم  كند است و تا به حال توانسته ايم حدود 
دو هزار حلقه را اسكن كنيم. ما از سال 1387 شروع به اسكن نسخه هاى 
ــروع كرديم كه بسيار كند پيش  ــتگاه ش خطى كرديم؛ كار را با يك دس
مى رفت تا اينكه در خرداد امسال به لطف آقاى جعفريان رئيس كتابخانه 
مجلس و پيگيري هاى مداوم خانم دكتر فهيم نيا رياست كتابخانه مركزى 
دو دستگاه از كتابخانه مجلس و يك دستگاه اسكنر هم شهردارى منطقه 
4 به كتابخانه اهدا كرد و با اين دستگاه هاى پيشرفته كار ما سرعت گرفته 
است. ما حدود شانزده هزار نسخه خطى داريم كه تاكنون حدود چهار هزار 
ــده و طبق برآورد حدود يك سال و نيم ديگر  ــخه اسكن ش و پانصد نس
اسكن نسخه هاى خطى به پايان مى رسد. به دليل حساسيت كار سعى 
كرديم كيفيت را حفظ كنيم و از نيروهايى كه دقيق هستند و در كار خود 
ظرافت دارند و به موضوع بسيار اهميت مى دهند استفاده كنيم تا مجبور به 
دوباره كارى نشويم. در مورد كتاب هاى چاپ سنگى كتابخانه هاى مختلف 
مى توانند كار را تقسيم كنند و هر يك بخشى را انجام دهند و بعد از آن 
نسخه هاى ديجيتال خود را به اشتراك بگذارند ولى در مورد نسخه خطى 
چاره اى وجود ندارد و هر كتابخانه بايد نسخه هاى خطى خود را به صورت 
ديجيتال آماده كند تا بتواند به ارائه خدمات بپردازد و اين كارى است كه 

در دانشگاه تهران هم انجام شده است.

ــازى حفاظت از آسيب هاى طبيعى  گلباز: يكى از دلايل ديجيتال س
ــت. هر لحظه ممكن است با امكانات  ــوزى اس مثل زلزله و آتش س
ــخه ها آسيب وارد شود. چند  كمى كه در كتابخانه وجود دارد به نس
ــال پيش كتابخانه دانشكده حقوق آتش گرفت و يكى از بهترين  س
ــبختانه  ــربى از بين رفت ولى خوش مجموعه هاى نادر كتاب هاى س
قبل از آن يكى از بهترين مجموعه هاى خطى به كتابخانه مركزى 
ــده بود و حفظ شد. هرچند از نظر آتش سوزى در كتابخانه  منتقل ش
پيش بينى هايى شده ولى بحث حفاظت از آسيب هاى احتمالى مثل 
ــوب ها و جنگ ضرورت دارد. آقاى منزوى  ــوزى، زلزله، آش آتش س
ــت كردن  ــغول فهرس ــتان مش ــد: «زمانى كه در پاكس مى فرمودن
ــخه هاى خطى فارسى بودم1 اطلاعاتى كه از اين نسخه ها جمع  نس
ــخه هاى خطى است. با  ــر كرديم سنگ قبرى بر نس آوري و منتش
شرايط نگهدارى آنها به دليل فقر و شرايط بد آب و هوا بسيارى از 
آنها به صورت موزاييك شده. ما اطلاعات آن را نوشتيم و در حالي 
كه نسخه پودر شده و قابل استفاده نيست، حداقل اطلاع داريم كه 

يكى از ميراث ما در پاكستان با اين مشخصات وجود دارد.» 
بحث ديجيتا ل سازى دو بخش دارد: حفاظت و ارائه. اينكه ما 
نسخه هاى خطى را به عنوان يك شىء موزه اى در جايى نگهدارى 
كنيم و به آن افتخار كنيم كفايت نمى كند. هنگامى كه نسخ خطي 
ــراى حفاظت و بعد براى ارائه به  ــازى مى كنيم ابتدا ب را ديجيتال س
ــخه ها تاريخ،  ــوند؛ در واقع محتويات نس ــگران آماده مى ش پژوهش
ــوابق علمى كشور ما است و اگر اين نسخه ها به  ادبيات و تمامى س
ــرده ذخيره شود به  ــده و بر روى لوح فش صورت تصويرى آماده ش
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طيرانى:
كار توليد ميكروفيلم 
بعد از انجام 
ديجيتال سازى متوقف 
شد و علت اصلى 
آن كيفيت پايين 
ميكروفيلم ها و قديمى 
بودن دستگاه هاى 
موجود بود

راحتى در اختيار پژوهشگران قرار مى گيرند؛ بنابراين بحث ارائه هم 
در كنار حفاظت بسيار اهميت دارد. كتابخانه مجلس به صورت يك 
ــال گذشته كه آقاى دكتر  ــتاز عمل كرده و طى دو س كتابخانه پيش
ــتند تحول عظيمى اتفاق افتاد  ــئوليت كتابخانه را داش جعفريان مس
كه اين اتفاق با حمايت رياست مجلس و همتى كه كاركنان بخش 
ــورت گرفت. از آقاى طيرانى  ــانى انجام دادند ص خطى و اطلاع رس

خواهش مى كنم بيشتر در مورد آن صحبت بفرمايند.

ــال 1345 ما با دستگاه هاى ميكروفيلم، گرفتنِ نسخه  طيرانى: از س
ــه مجلس را آغاز  ــخه هاى خطى موجود در كتابخان ــتيبان از نس پش
كرديم و با ورود دستگاه هاى فيلم اسكنر ميكروفيلم هايى را كه توليد 
شده بود به محتواى ديجيتالى تبديل كرديم. در مرحله سوم كه اخيراً 
ــده، توانستيم در يك بازه 9 ماهه  ــال و نيم پيش شروع ش از يك س
ــال درآوريم ولى بايد در  ــخه خطى را به صورت ديجيت 24 هزار نس
ــخه آرشيوى، تهيه نسخه پشتيبان از آن  زمينه نگهدارى و حفظ نس
و همچنين ارائه خدمات از اين محتوا كارهايى انجام دهيم.كار توليد 
ــازى متوقف شد و علت اصلى آن  ميكروفيلم بعد از انجام ديجيتال س
كيفيت پايين ميكروفيلم ها و قديمى بودن دستگاه هاى موجود بود. ولى 
از سال 1387 با 10 اسكنر مجهز و پيشرفته فرآيند ديجيتال سازى را 
با اولويت نسخه هاى خطى شروع كرديم. در مراحل بعدى اين فرآيند 
ــخه  ــازى يك نس را بالعكس انجام مى دهيم يعنى بعد از ديجيتال س
ــيوى از محتواى ديجيتالىِ توليد شده بر روى ميكرفيلم خواهيم  آرش

گرفت. البته هنوز هيچ اقدامى در اين رابطه انجام نشده است.

ــازى  ــاب طيرانى فرمودند بحث ديجيتال س گلبـاز: همان طور كه جن
ــيارى از آرشيويست هاى  قبلاَ با ميكروفيلم مطرح بوده و هنوز هم بس
ــنتى و قديمى اعتقاد دارند  به خاطر اينكه عمر ميكروفيلم به 150  س
ــتفاده بوده است،  ــال قابل اس ــد و بعد از گذشت صد س ــال مى رس س
مطمئن تر است. اين در حالي است كه هنوز تجربه گذر زمان در مورد 
دي وي دي ها2، ديسك هاي فشرده3 و حافظه هاي پيشرفته اى كه حجم 
زيادى از اطلاعات را نگهدارى مى كنند ثابت نشده است. به لحاظ نياز به 
نگهدارى و نهضت تبديل منابع كاغذى به منابع ديجيتالى، اولويت اول 
ما نسخه هاى خطى و بعد به ترتيب كتاب هاى چاپ سنگى، كتاب هاى 
ــيار نادر و بعد كتاب هاى چاپى و حتى افستِ  ــربى قديم و بس چاپ س
ــاى چاپى قديمى را به  ــت. كتابخانه هاى بزرگ دنيا كتاب ه ناياب اس
كشورهايى با نيروى انسانى ارزان مانند هند حمل مى كنند و با هزينه 
بسيار كم كتاب هاى چاپى را هم ديجيتال مى كنند و بعد از اسكن تبديل 
به متن كرده و بلافاصله براي استفاده در موتورهاى بزرگ جست وجو 
قرار مي دهند. طرح جست وجوى متون كتب غير از ديجيتال كردن آنها 
ــت ولى محور بحث ما نسخه هاى خطى است و يك  امكان پذير نيس
ساعت زودتر بهتر از ساعت ديگر است. كتابخانه ملى در همه كشورها 
ــت و تصميمات راهبردى و استراتژيك قاعدتاً بايد از  كتابخانة مادر اس
مسير كتابخانه ملى و با نظارت آن گرفته شود؛ از آقاى مهندس شهرآبى 
خواهش مى كنم در مقام نماينده سازمان اسناد و كتابخانه ملى دربارة 

وضعيت ديجيتال سازى نسخه هاى خطى در كتابخانه  ملى بفرمايند.

مهندس شهرآبى: همان طور كه مستحضر هستيد منابع غنىِ نسخ 
ــت و بر  ــنگى در مجموعه كتابخانه ملى موجود اس خطى و چاپ س
ــاس آمارى كه اعلام مى كنم نزديك به چهل هزار نسخه خطى  اس
ــنگى در مجموعه خود داريم. البته آمار  و چهل هزار كتاب چاپ س
ــكن نشده اند. فرآيند اسكن و  ــت و تمام آنها هنوز اس كل منابع اس
ــط سال هاي 76 ـ 75 در  ــازى در كتابخانه ملى از اواس ديجيتال س
كتابخانه ملى شروع شده و در ابتدا با استفاده از دستگاه ميكروفيلم 
ــخ  ــده بود تا يك مقطعى و تعدادى از نس ــازى انجام ش ديجيتال س
ــدند.  ــاس ضرورت ديجيتال ش خطى قديمى ما در آن مقطع بر اس
ــال 82 ـ 83 عملاً با خريد دستگاه هاى اسكنر حرفه اى كتاب  از س
ــناد كه در بخش اسناد ملى  ــكنرهاى فلت كه براى اسكن اس و اس
سازمان استفاده مى شود، كار اسكن نسخ خطي آغاز شد. در قسمت 
ــندهاى ملى و با ارزش دولتى زيادى وجود دارد كه  ــناد ملى س اس
ــكن و ديجيتال سازى شوند. به همين خاطر  براي نگهدارى بايد اس
بعد از ادغام اسناد ملى و كتابخانه ملى در سال 82، سياست واحدى 
ــتند با در نظر  ــه در دو مجموعه هس ــا كليه منابعى ك ــد ت اتخاذ ش
ــكن داشته باشند. يكى از موارد  گرفتن اولويت آنها روندى براى اس
ــازى كيفيت است؛ فقط اسكن كردن و سرعت  مهم در ديجيتال س
ــت توليد محتواى ديجيتال بايد با كيفيت خوب انجام  بالا مهم نيس
شود و اين توانايى باشد كه متاديتاى خوب هم زمان به منابع اسكن 
ــى از اطلاعات  ــود؛ زيرا اگر بعد از آن حجم انبوه ــده مرتبط ش ش
ــيد، افزونگى  ــته باش ــچ متاديتايى داش ــده را بدون هي ديجيتال ش
ــت و براى بازيابى دچار مشكل خواهيد شد.  اطلاعات خواهيد داش
ــت هاى كتابخانه ملى اين بوده كه با  ــه همين دليل يكى از سياس ب
سرعت متعادلى حركت كند تا هم زمان توليد محتوا و اطلاع رسانى 
ــخه خطى و  ــب را انجام دهد. تا كنون نزديك به 15 هزار نس مناس
چاپ سنگى اسكن شده ولى همان طور كه عرض كردم نسخه هاى 
خطى يكى از اقلام با ارزش سازمان اسناد و كتابخانه ملى هستند؛ 
از اقلام با ارزش ديگر مى توان به نشريه هاى قديمى اشاره كرد كه 
نزديك به پانصد و سى و چهار هزار شماره است و از زمان قاجار به 
جا مانده است. اسكن آنها را هم شروع كرديم و تقريباً كار آنها تمام 
ــده و كاربرد آنها در مطالعات ايران شناسى و اسلام شناسى بسيار  ش
ــلايد اسكن شدند كه با  ــت. نزديك به 2 هزار فريم عكس و اس اس
اين كار بانك اطلاعاتى خوبى براى ما فراهم شده است. همچنين 
ــه نيز اسكن شده است.  چهار هزار پايان نامه، دو هزار و پانصد نقش
ــردم اطلاعاتى در حوزه كار بخش كتابخانه ملى  مواردى كه ذكر ك
است. در حوزه بخش اسناد هم سندهايى داريم كه ارزشمند هستند 
ــناد كاغذى دولتى ارزشمند هم اسكن  ــرى اس ضمن اينكه يك س
ــتگاه ها بايد بگويم حدود 10 عدد دستگاه  ــدند. از نظر تعداد دس ش
ــمت هاى مختلف توزيع شدند ولى كافى نيستند و  داريم كه در قس

براى افزايش آنها برنامه هايى داريم.
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مهندس شهرآبى:
يكى از موارد مهم در 
ديجيتال سازى كيفيت 

است؛ فقط اسكن 
كردن و سرعت بالا 

مهم نيست توليد 
محتواى ديجيتال بايد 
با كيفيت خوب انجام 

شود و اين توانايى 
باشد كه متاديتاى 

خوب هم زمان به منابع 
اسكن شده مرتبط 

شود

ــيدن به بحث مشكلاتى كه براى ديجيتال سازى  گلباز: قبل از رس
ــت. اولويت بين  پيش روى ما قرار دارد بحث اولويت جا نيافتاده اس
ــند، پايان نامه و كتاب سربى مطرح  ــنگى، س ــخ خطى، چاپ س نس
ــت؛ اينكه كدام يك بيشتر در خطر است، كدام  منحصر به فرد و  اس
ــترى دارد. نسخ خطى كه تمام مواد طبيعى و  كدام يك قدمت بيش
ــت اولويت بيشترى  هر لحظه در معرض از بين رفتن و نابودى اس
دارد، يا چاپ سنگى كه ممكن است تعداد زيادى از آن وجود داشته 
ــند جاى خود را دارد ولى به اين خاطر  ــد و چاپى است. البته س باش
ــخه هاى خطى است وارد سند نمى شويم و پايا نامه  كه محور ما نس
ــهرآبى  ــربى در مراحل بعدى قرار مى گيرد. آقاى ش و كتاب هاى س
سؤال من اين است كه آيا اولويت نسخه هاى خطى بيشتر نيست و 
ضرورت پرداختن در وهله اول به نسخه هاى خطى به خاطر شرايط 

خاص آنها بهتر نيست؟

ــت. بحث اولويت نسخ  مهنـدس شـهرآبى: مطمئناً همين طور اس
ــوان يك اولويت  ــناد و كتابخانه ملى به عن ــى در مجموعه اس خط
ــت و تقريباً چهل درصد منابع اسكن شده اند.  بالا در حال انجام اس
دستگاه ها و افرادى كه مشغول كارند در قسمت نسخ خطى مستقر 
ــريات  ــريات قديمى داراى ارزش و اعتبار هم، مثل نش ــدند، نش ش
ــخه از آن در كتابخانه ملى  ــار كه فقط يك نس ــى دوران قاج قديم
ــتاى حفظ آنها قدم  ــتند كه بايد در راس ــخى هس ــت نس موجود اس
ــناد ملى و  ــمت معاونت اس ــندهاى خطىِ قس برداريم. همچنين س
ــندهاى دست نوشته اى از حكما و سلاطين گذشته كه بسيارى از  س
آنها با ارزش هستند، بايد نگهدارى شود. در مورد همه نسخه هايى 
ــه بحث خطى و نفيس بودن مطرح  ــد، به دليل اين ك كه مطرح ش

است بايد بتوان آنها را در يك مقوله گنجاند.

ــازى نگاه كرديم يكى بحث  گلباز: ما از دو منظر به بحث ديجيتال س
ــه لحاظ اهميت و ارزش  ــت و يكى بحث ارائه؛ يعنى حفاظت ب حفاظ
ــكن و در جاى امنى  ــك اثر به عنوان تاريخى، و وقتى كه آن اثر اس ي
نگهدارى مى شود براي ارائه به مراجعه كننده نيازى به خود اثر نيست. 
لازم است يادآورى كنم كه در بخش ارائه، خانه كتاب به اتفاق سازمان 
چاپ و انتشارات، مركز ميراث مكتوب و سازمان اسناد و كتابخانه ملى 
ــد ـ يك  ــال انجام ش ــت كردند با اجراى بنده ـ كه در طى ده س هم
ــت هاى نسخه هاى خطى تا سال 86 با  بانك اطلاعاتى از كليه فهرس
ــتيبانى فنى خانه كتاب در حال  ــد و با پش حمايت خانه كتاب تهيه ش
ــه آدرس www.aghabozorg.ir قابل  ــايت خانه كتاب ب حاضر در س
ــتفاده است. دراين بخش به اين خاطر كه مى خواهيم از منظر ارائه  اس
ــى كنيم، فهرست ها كليد رسيدن به نسخه هاى خطى  اطلاعات بررس
هستند؛ زيرا فهرست نويسى يكى از زيرشاخه هاى ارائه است و اگر نسخ 
خطى به وسيله متخصصان، كارشناسان نسخ خطى و فهرست نويس 
شناخته نشود و در فهرست نسخه هاى خطى ثبت نشود پژوهشگران 
ــت. آقاى يكه زارع مى گفتند بعد از  اطلاعى از وجود آنها نخواهند داش
ــترس قرار گرفت، تعداد  ــايت «آقابزرگ» در اينترنت در دس اين كه س

ــگران به خصوص  ــد. پژوهش محققين و مراجعين ما چندين برابر ش
جوانان دست به صفحه كليد و و اهل استفاده از منابع ديجيتال هستند؛ 
بر خلاف محققين قديمى تر كه آشنايى و اعتمادى به منابع اطلاعاتى 
در اينترنت و ديجيتالى ندارند. در اينجا به عنوان كسى كه طى ده سال 
ــت عرض مي كنم از اين به  كار گروهى با همكاران درگير اين كار اس
بعد كه مجموعه ديجيتال شده ارائه نسخه هاى خطى بهتر و سريع تر 
صورت مى گيرد. اميدوارم مسئولين به طور خاص خانه كتاب براى ادامه 

و گسترش فهرست هاى الكترونيك در خارج از كشور تلاش كنند. 
همان طور كه خانم دكتر اصيلى فرمودند نسخه هاى ايرانى، فارسى 
و حتّى عربى خارج از ايران وجود دارد كه توسط ايرانيان نوشته شده و 
دسترسى مستقيم به آنها غير ممكن است. ولى پژوهشگران مى توانند 
با اطلاع از وجود آنها از طريق فهرست ها با كتابخانه مورد نظر ارتباط 
ــت وجوى خود را از كتابخانه داخلى يا خارجى  برقرار كنند و مورد جس
ــت و تهيه  ــت كنند. بنابراين ارائه، كه بخش دوم بحث ما اس درخواس
ــيار اهميت دارد و ضرورت  ــترس بس يك متاديتاى منظم و قابل دس
ــازى نسخ خطى به اين معنا نيست كه به بخش هاى ديگر  ديجيتال س
توجهى نداريم بلكه به دليل خطراتى است كه در برابر نسخه هاى خطى 
وجود دارد. در مورد مشكلات پيش رو، از خانم دكتر اصيلى سؤالى دارم 
و آن هم پارادوكسى است كه بين دقت و سرعت وجود دارد و حل اين 
ــخه هاى خطى مى توانيم  قضيه كه: آيا به خاطر اهميت و ضرورت نس
به مراحل و فرآيند ديجيتال سازى سرعت ببخشيم و مراحل استاندارد 
بين المللى را در نظر نگيريم و به خاطر بالا بردن سرعت، حجم بالايى 
از نسخ خطى را كه به راحتى و بدون دستكش نمى توان آنها را در دست 
ــكن كردن بدهيم؟ آيا  گرفت به افراد مختلف غير متخصص براى اس
لطمه اى كه ممكن است به نسخه خطى وارد شود قابل جبران است؟

دكتر اصيلى: راجع به ارائه لازم مى دانم من هم مقدمه اى را عرض 
ــه كتابخانه ها مراجعه مى كنند و  ــم. در حال حاضر افرادى كه ب كن
نسخه خطى مورد نظر خود را درخواست مى دهند، اگر نسخه اسكن 
ــكن و در يك لوح فشرده به آن  ــده باشد طى زمان خاصى اس نش
ــخص تحويل داده مى شود. شايد براى بسيارى از دوستان جوان  ش
ــال پيش اگر كسى به  ــت س ــد كه پانزده يا بيس ما قابل تصور نباش
ــخه خطى را مى خواست اول  كتابخانه مراجعه مى كرد و تصوير نس
ــم روى كاغذهاى  ــد و ميكروفيل ــد از آن ميكروفيلم تهيه مى ش باي
ــد؛ مثلاً يك  ــاس به صورت عكس در تاريك خانه چاپ مى ش حس
ــود  ــرده ارائه مى ش ــه الان بر روى لوح فش ــد برگى ك ــخه ص نس
ــد چاپ و ارائه  ــه داراى حجم زيادى بودن ــاى عكس ك در كاغذه
مى شدند. البته بعدها با پيشرفت هايى داشتيم و از روى ميكروفيلكم 
ــرايطى  ــت امكانات و ش پرينت مى گرفتيم، در آينده هم ممكن اس
ــته باشد. سرعتى كه  ــود كه شكل بهتر و سريع ترى داش فراهم ش
ايجاد شده به محققين بسيار كمك مى كند زيرا آنها هم در كار خود 

سرعت پيدا مى كنند و با كيفيت بهترى كار مي كنند. 
ــه در حال حاضر  ــد، خود من ك ــرعت فرمودي ــورد دقت و س در م
سرپرستى و نظارت فرآيند ديجيتال سازى در كتابخانه مركزى را بر عهده 

ديجيتال سازى نسخه هاي خطىديجيتال سازى نسخه هاي خطى
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دكتر اصيلى: 
به نظر من با ورود 
كتابدارى جديد يا 
كتابداران تعليم ديده 
در مقوله نسخه خطى 
ديدگاه عمومى و حتىّ 
كتابداران نسبت به 
نسخه هاى خطى 
بسيار تغيير كرده 
است. همان طور كه 
روش هاى جديد مانند 
ديجيتال سازى آمده و 
اين كار سرعت پيدا 
كرده، به همان نسبت 
هم ارائه نسخ تحول 
پيدا كرده است

دارم خيلى وسواس دارم كه به نسخه آسيب نرسد. ما نسخه را ديجيتال 
ــازى نبايد آن را از بين  ــم تا آن را حفظ كنيم و براى ديجيتال س مى كني
ــويم تصميم اين  ببريم. زمانى هم كه براى تصميم گيرى وارد كار مى ش
ــخه يا تصويربردارى از آن، كدام مورد اولويت دارد؟  ــت كه: حفظ نس اس
نسخه ها كيفيت هاى مختلفي دارند؛ گاه كاغذ به قدري شكننده است كه از 
قسمت عطف خرد مى شود و نمى توان آن را مرمت كرد و بايد كارشناسان 
ــى كنند و اجازه كار بدهند؛ تا جايى كه ممكن است  مرمت آنها را بررس
اجازه نمى دهيم نسخه فداى تصويربردارى شود، شايد روزى راهى پيدا 
شود. البته در شرايط حاضر من تا اين حد بدبين نيستم كه ممكن است 
فردا نسخه هاى ما از بين بروند. با توجه به اينكه كتابخانه مركزى دانشگاه 
تهران يك كتابخانه استاندارد است و سيستم هاى اطفاء حريق پيشرفته 
دارد، آسيبى كه در اين مدت كوتاه ممكن است به نسخه ها وارد شود به 
آن جديت نيست. افرادى كه كار ديجيتال سازى را انجام مى دهند تلاش 
مى كنند و ساعت هاى متمادى و خارج از ساعت ادارى كار مى كنند و به 
شكلى با آنها قرارداد مى بنديم كه در كار خود سرعت داشته باشند؛ البته با 

نظارت بسيار دقيقى كه بر كار آنها داريم.

ــازى ميكروفيلم ها  گلبـاز: در بحث اولويت فرموديد كه ديجيتال س
ــخه  ــوز ادامه دارد؛ يعنى ديجيتال كردن ميكروفيلم هايى كه نس هن
ــگاه تهران  خطى آن وجود دارد؟ عمده ميكروفيلم هايى كه در دانش
وجود دارد كار مرحوم مينوى است وقتى رايزن فرهنگى در سفارت 
ــگاه تهران  ــال ها بعد طى مأموريتى كه از دانش ــه بودند. و س تركي
ــد يا از آنها  ــخ خطى موجود در تركيه عكس گرفتن ــتند از نس داش
ــتند كه يك مابه ازايى از  ــخ خطى هس ميكروفيلم تهيه كردند. نس
ــورهايى كه  ــر وجود دارد و يكى از بهترين كش ــا در جايى ديگ آنه
ــخه هاى خطى ايرانى را نگهدارى مى كند تركيه است و هم به  نس
ــى و هم به لحاظ امكان مالى، همچنين توجهى كه به  لحاظ اقليم
ــخه هاى خطى در آنجا وجود دارد در رده دوم بعد از ايران قرار  نس
ــايتى به  ــخه هاى خطى خود را در س ــا اطلاعات تمام نس دارد. آنه
ــت  ــام WWW.Alyazmalar.comقرار دادند كه به عنوان فهرس ن
مشترك ديجيتالى ارائه مى كنند. من از اين كار به عنوان يك نمونه 
موفق ياد مى كنم كه به بحث اطلاعات و ارائه مركزيت داده اند. به 
ــما ميكروفيلم هايى كه از نسخه هاى خطى موجود در تركيه  نظر ش
ــگاه تهران وجود دارد به چه دليل نسبت  در كتابخانه مركزى دانش

به نسخه هاى خطى كه هنوز اسكن نشده اند اولويت دارد؟

دكتر اصيلى: اين نسخه ها فقط از تركيه نيستند بلكه از كتابخانه هاى 
ــت. ما نهُ هزار حلقه ميكروفيلم داريم كه چهار هزار  مختلف دنيا اس
حلقه آن به اين شكل است و بقيه يا از نسخه هاى ما و يا از نسخه هاى 

كتابخانه هاى داخل ايران هستند كه ما آنها را اسكن نمى كنيم.

ــراى  ــه ب ــث ارائ ــه در بح ــى ك ــورد محدوديت هاي گلبـاز: در م
مراجعه كنندگان وجود دارد بفرماييد.

ــا كتابداران تعليم  ــا ورود كتابدارى جديد ي دكتـر اصيلى: به نظر من ب
ــخه خطى ديدگاه عمومى و حتّى كتابداران نسبت به  ديده در مقوله نس
نسخه هاى خطى بسيار تغيير كرده است. همان طور كه روش هاى جديد 
مانند ديجيتال سازى آمده و اين كار سرعت پيدا كرده، به همان نسبت هم 
ارائه نسخ تحول پيدا كرده است. ما در كتابخانه مركزى دانشگاه تهران 
براى ارائه نسخه تقريباً به كسى نه نگفتيم و هر گاه شخصى مراجعه كرده 
و نسخه اى را خواسته در كمترين زمان تصوير آن ارائه شده است؛ حتّى 
اسكنرهاى خود را در كنار مخزن قرار داديم و اگر نسخه اى اسكن نشده 
باشد همان لحظه اسكن كرده و تصويرآن را ارائه مى كنيم. البته كتابخانه 

مجلس و كتابخانه ملى از اين نظر شهره است.

ــى ميله  گلبـاز: منظور اين بود كه اگر بخواهند چاپ كنند يا فاكس
ــرده آيا  ــتفاده از آن تصوير يا لوح فش ــد، به طور كلى نحوه اس كنن

محدوديتى دارد؟

دكتر اصيلى: براى چاپ خير ولى در مورد فاكسى ميله هنگامى كه 
ــت نسخه اى به جايى فاكسى ميله شود به هر حال امتيازى  قرار اس

براى آن مركز دارد.

طيرانى: اعتقاد من اين است كه سرعت و دقت مى توانند هيچ تضادى 
ــند، اگر روندى كه تعريف مى شود درست باشد. ما  ــته باش با هم نداش
ــت كرديم؛ يعنى در فرآيندى كه طى 9  ــه مجلس آن را ثاب در كتابخان
ــخه خطى را با نظارت كامل همكاران خطى ديجيتال  ماه 24 هزار نس
ــخه ها هم موجود هستند. ما از ابتدا فرآيندهاى  كرديم، ثابت شده نس
ــازى را بر چهار محور اصلى گذاشتيم: اول اينكه هر  اصلى ديجيتال س
منبع يك بار بيشتر اسكن نمى شود؛ دوم اينكه براى ورودى و خروجى 
ــعى كرديم از اطلاعاتى كه  خود اولويت بندى كرديم، براى خروجى س
توليد مى كنيم، هم يك نسخه آرشيوى تهيه كنيم و هم آنها را پردازش 
ــا را ارائه دهيم؛  ــده بتوانيم آنه ــم تا در كنار متاديتايى كه توليد ش كني
ــوم، در بحث كيفيت تصوير و حتّى رنگ اسكنى كه انجام مى شود  س
گروهى را تشكيل داديم كه آنها را مطالعه كردند و بر اساس قوانينى كه 
ــته و همچنين در سايت Google رعايت مى شود، تا حد  ايفلا گذاش
زيادى اين موارد در كتابخانه مجلس رعايت شده است؛ قسمت چهارم 
ــذارى بود، ما با توجه به نوع منابع و اولويت بندى كه  فرآيندهاى نامگ

وجود داشت يك سرى قواعد نامگذارى تعريف كرديم. 
ما سعى كرديم اين چهار اصل مهم را در آن بازه زمانى رعايت 
ــل قرار  ــكن مى  گرفت فايل اكس ــار اپراتوري كه اس ــم؛ در كن كني
ــت، متاديتاى ما هم تعريف شده بود و هم زمان با نسخه اى كه  داش
ــكن مى شد او خانه ها را پر مى كرد تا بعد از آن به راحتى بتوانيم  اس
اطلاعات كتاب شناختى را با اين اطلاعات كنار هم قرار دهيم و در 
ــخص است؛ در سايت  اختيار كاربر قرار دهيم. خروجى آن هم مش
ــس و از كتابخانه ديجيتال مى توانيد 27 هزار عنوان  كتابخانه مجل

دريافت كنيد، بخوانيد، ذخيره كنيد و پرينت بگيريد.
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مهندس شهرآبى:
هدف طرح حافظه 

رقومى ملى اين بود تا 
زيرساختى آماده شود 
و به عنوان زيرساخت 

مشترك عمل كند تا 
بسيارى از نهادها و 

مراكز اطلاع رسانى كه 
محتوا توليد مى كنند 
بتوانند از طريق يك 

زيرساخت مشترك آن 
را براى مخاطبين ارائه 

كنند

گلباز: اين ركورد عجيبى است كه مجموعه بخش خطى كتابخانه مجلس 
24000 نسخه در عرض نهُ ماه ديجيتال سازى شده است. حتّى اين دو 
منظر را كه در رابطه با ارائه فرمودند: وقتي مجموعه اى ديجيتال مى شود 
و مى خواهد ارائه شود و فردى از آن استفاده كند، يكى از راه ها اين است 
ــرايط سختى به او ارائه  ــت بدهد و در ش كه به كتابخانه بيايد و درخواس
ــد. دنيا دنياى انفجار  ــود يا اينكه تصاوير در اينترنت قابل دريافت باش ش
ــى اطلاعات و علم خود را به عنوان يك  ــت و ديگر كس اطلاعات اس
ــينه منتقل كند و يا  ــينه به س رمز مخفى نمى كند كه بخواهد آن را س
كدگذارى كند كه ديگران دير بفهمند يا اصلاً متوجه آن نشوند. امروزه 
بالعكس است سايت هاى مختلفى وجود دارد و مديران سايت هاى بزرگ 
دنيا ميلياردها صفحه اطلاعات را رايگان در اختيار شما قرار مى دهند تا 
شما به آنها مراجعه كنيد و افتخار يك سايت ميزان مراجعه به آن سايت 
است. همچنين آنها در ميزان دسترسى و خدمات با هم رقابت مى كنند تا 
مراجعين بيشترى را جلب كنند به خاطر اينكه اطلاعات وقتى مهم است 
كه در دسترس قرار بگيرد و استفاده شود و همه دنيا به اين نتيجه رسيدند 
كه علم هيچ مرزى ندارد. مثلاً ويكى پديا را مى بينيد كه هر كس مى تواند 
در افزايش اطلاعات آن نقش داشته باشد و با مشاركت گذاشتن متن و 
متن هاى اصلى حتّى برنامه هاى منبع باز4، منبع اصلى برنامه كه مدت ها 
براى آن زحمت كشيدند در اختيار بقيه قرار مى دهند تا افراد مختلف از آن 
استفاده كنند؛ زيرا اعتقاد دارند وقتى مطلبى را به كسى منتقل مى كنند او 
هم روى آن مطالعه مى كند و يك قدم آن را جلوتر مى برد و وقتي همه 
افراد از آن استفاده كنند همه دنيا از اين يك گام به پيش سود مى برند. 
ــد مى كند. توليد علم كه يكى از  ــكل اطلاعات تصاعدي رش به اين ش
دورنماهاى كشور ما و بحث نهضت نرم افزارى است از طرف مقام معظم 
ــت. آيا چيزى جز بسترسازى براى پژوهشگران  رهبرى مطرح شده اس
مى تواند به توليد علم كمك كند؟ در وهله اول توليد علم، منابع هستند 
به اين خاطر كه اگر شخصى بخواهد به توليد علم بپردازد بايد به منابع 
مراجعه كند و هنگامى كه ما ارائه مناسب داشته باشيم و راه هاى استفاده 
ــان كنيم به توليد علم كمك كرده ايم. بحث دسترسى به  از منابع را آس
منابع مبحث بسيار مهمى است خواهش مى كنم از جناب آقاى شهرآبى 
بفرمايند براى ارائه بخش هاى ديجيتال شده چه شرايطى در كتابخانه ملى 

فراهم شده است.

مهندس شهرآبى: طرح حافظه رقومى ملى كه از يك سال و نيم 
ــى آن در كتابخانه ملى افتتاح شد عملاً با اين  پيش نسخه آزمايش
ــتاى حفظ، نگهدارى و ارائه منابع با ارزش  هدف بود كه ما در راس
ــه مخاطبين و مراجعين ارائه  ــده، آنها را ب خود به صورت رقومى ش
ــت و حدود 12 هزار  ــايت كتابخانه ملى فعال اس كنيم. بنابراين س
نسخه خطى را هم در سايت قرار داديم، ضمن اينكه برخى از منابع 
ــريات قديمى، پايان نامه ها و يك سرى از مجموعه  ديگر مانند نش
ــتاى  صنعت هاى با ارزش خود را هم قرار داديم و بنا داريم در راس
ــى و ديگر منابع موجود  ــخ خط حفظ و نگهدارى مجموعه هاى نس
ــه از اين به بعد اصل  ــن براي ارائه آنها، ك ــت كنيم و همچني حرك
ــود را در وب  ــد، اطلاعات خ ــانى بايد بر مبناى وب باش اطلاع رس

ــال حاضر ما هم  ــال خود ارائه كنيم. در ح ــايت كتابخانه ديجيت س
ــبيه فرآيندى كه  ــازى منابع را تقريباً ش ــكن و ديجيتال س بحث اس
ــمت ديجيتال خود  ــاى طيرانى در كتابخانه مجلس دارند، در قس آق
داريم. قدم هاى بعدى بحث ويرايش خود تصوير است به لحاظ رفع 
نويز و يا كارهايى كه بايد روى فايل ها انجام شود؛ مثل نام گذارى. 
در نهايت اين اطلاعات در بانك كتابخانه ديجيتال ما قرار مى گيرد؛ 
ــخ  ــكن نس ــن اينكه ما در هنگام توليد محتواى ديجيتال و اس ضم
ــاده مى كنيم: يكى فرمت Tif كه  ــى دو فرمت اطلاعات را آم خط
ــيوى انجام و بعداً بر  ــرى بالا براي نگهدارى آرش ــا كيفيت تصوي ب
ــاز مركزى ما ذخيره مى شوند و باز بر روى نوارهايى  روى ذخيره س
ــخه jpeg با كيفيت پايين تر  ــوند؛ و يك نس ــتيبان گيرى مى ش پش
ــه حجم كمترى دارد و قابل  ــراى ارائه تحت وب، از اين جهت ك ب
ــتفاده تحت وب است، اين يكي هم روى يك قسمت  دريافت و اس
ــاز مركزى ذخيره مى شود و در نهايت با فرآيندى كه  ديگر ذخيره س

عرض كردم در بانك ديجيتال ما ورود اطلاعات مى شود.

ــى راجع به آن  ــاره كرديد، كم ــه بحث حافظه رقومى اش گلبـاز: ب
ــترى بدهيد و اينكه اصولاً چون داريم به مبحث بعدى  توضيح بيش
ــيدن به  ــويم، براى مركزيت بخش ـ راهكارها و دورنما ـ وارد مى ش
ــن اطلاعات و اين متاديتاى كلى آيا راهكار، روش و يا دورنمايى  اي
ــده و مراحل اجرايى آن به چه صورت  در كتابخانه ملى تصويب ش
ــن منابع فرمت هاى  ــا كتابخانه هاى مختلف كه اي ــت؟ ارتباط ب اس
نزديك به هم داشته باشد و استفاده كننده به يك مركز مراجعه كند 
و از آن مركز به تمام كتابخانه هاى كشور دسترسى داشته باشد؟

مهندس شهرآبى: واقعيت اين است كه اساساً هدف طرح حافظه رقومى 
ملى اين بود تا زيرساختى آماده شود و به عنوان زيرساخت مشترك عمل 
ــيارى از نهادها و مراكز اطلاع رسانى كه محتوا توليد مى كنند  كند تا بس
بتوانند از طريق يك زيرساخت مشترك آن را براى مخاطبين ارائه كنند. 
ــخت افزاراهاى مورد نياز،  ــاخت، س به همين خاطر براى طراحى زيرس
زيرساخت نرم افزارى و زيرساخت هاى توليد استاندارد متاديتا و همچنين 
ــده است تا زيرساختى را آماده  بحث قوانين حقوقى در آن طرح ديده ش
كنيم كه همه مؤسسات توليدكننده محتوا بتوانند با استفاده از امكاناتى كه 
در اختيارشان قرار مى دهيم اطلاعات خود را دقيق تر در اختيار مراجعين 
ــر از دو نهاد ديگر و غير از  ــت كه تا الان غي قرار دهند. امّا نكته اين اس
كتابخانه ملى كه با ما در حال اشتراك اطلاعات است، جاهاى ديگر اين 
كار را با ما عملياتى نكردند. مشكلات زيادى بايد حل شود و بسيارى از 
سازمان ها اين بحث را دارند كه منابع متعلق به ما است و اگر قرار است 
ــتفاده شود حتماً با حفظ حقوق معنوى ما باشد كه قبول كرديم. ولى  اس
متأسفانه اين تعامل تا به حال خوب انجام نشده؛ اگرچه يك كنسرسيوم 
محتوا دوباره راه اندازى شد كه محوريت آن هم اين است كه اطلاع رسانى 
مشترك در قالب يك زيرساخت مشترك با همكارى يك سرى از نهادها 
كه شامل كتابخانه مجلس، آستان قدس، ملى، دانشگاه تهران به همراه 
مؤسسه تبيان انجام شود. اين طرحى بود كه از طريق مؤسسه تبيان ولى 

ديجيتال سازى نسخه هاي خطىديجيتال سازى نسخه هاي خطى
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طيرانى:
 پيشنهاد من اين 
است كه كارگروه هايى 
را تشكيل دهيم كه 
روى فرآيندهاى 
ديجيتال سازى 
كار كنند و بر روى 
نمونه هاى دنيا مطالعه 
كنيم؛ نه مانند گذشته 
كه هر كس راه خود 
را مى رود و هنگامى 
كه مى خواهيم آنها را 
يكپارچه كنيم با مشكل 
روبرو مى شويم

با راهبرى كتابخانه ملى مطرح شده، شايد جاى اين بحث نباشد ولى اين 
ــؤال است كه: چرا وقتى كنسرسيوم ها شكل مى گيرند هيچ گاه به آن  س
ــتم  معناى واقعى هدف نهايى را تأمين نمى كنند؟ حتّى من اميدوار نيس
ــيوم محتوا هم بتواند ديدگاهى را كه در آن هدف گذارى  همين كنسرس
شده به مخاطبان خود ارائه كند؛ مانند حافظه رقومى كه يك سال و نيم 
ــده و غير از نهاد ما و يك يا دو  ــت توسط كتابخانه ملى راه اندازى ش اس

مؤسسه ديگر اطلاعات خود را از اين بستر ارائه نمى دهد.

گلباز: شما مشكل را از كجا مى دانيد.

ــى بحث حقوق  ــت يك مهندس شـهرآبى: بحث هاى متفاوتى اس
ــازمان ها است؛ اگرچه سازمان ها مى گويند اسم ما در قالب  معنوى س
مرجعى مي آيد كه اطلاع رساني مى شود، نكته اين است كه اگر بحث 
ــودآورى و درآمدزايى هم دارد بايد دانست كه كار را كمى به وقفه  س
ــتيم ولى  ــلاً ما در حافظه رقومى هيچ درآمدزايى نداش مى اندازد؛ مث
بسيارى از دوستان مى گفتند در صورتى حاضريم اطلاعات خود را به 
اشتراك بگذاريم كه بعدها فوايدى مترتب ما شود در غير اين صورت 
ــايد انگيزه هاى سازمانى باشد؛  هيچ انگيزه اى نداريم. دلايل ديگر ش
ــاس مى كنند اگر با رهبريت مركز ديگرى اطلاعات  سازمان ها احس

خود را ارائه كنند شايد نقش خود آنها كم رنگ شود.

گلباز: من فكر مى كنم كتابخانه هاى بزرگ ايران مانند كتابخانه ملى، 
ــگاه تهران، كتابخانه  ــتان قدس، كتابخانه مركزى دانش كتابخانه آس
ــل كتابخانه ملك و  ــتان قدس مث ــس و زير مجموعه هاى آس مجل
ــتند كه بودجه دولتى دارند و  ــى كتابخانه هايى هس كتابخانه مرعش
بحث سود در آنها مطرح نيست. بحث مالى در كتابخانه تا چه اندازه 
مى تواند مطرح باشد، به غير از برخى كتابخانه هاى خاص خصوصى 
كه ملك خصوصى فردى است؟ اعتمادسازى كامل مستلزم مقدمات 

است شايد براى ارائه خوب اطلاعات خود متقاعد نشده اند.

ــاخت هاى  ــر وجود دارد؛ ما زيرس مهنـدس شـهرآبى: يك نكته ديگ
نرم افزارى را كه با هم تعامل داشته باشند نداريم و استانداردهايى كه براى 
توليد محتوا و متاديتا لازم است در نرم  افزارهاى ما در مؤسسات مختلف 
استفاده نشده است؛ مثلاً اگر تعدادي از نرم افزارهاى ما به وب سرويس 
ــد به راحتى اطلاعات خود را با يكديگر مبادله مي كردند. به  مجهز بودن
همين خاطر فكر مى كنم برخى از مؤسسات بخواهند اين امكانات را داشته 
باشند تا بتوانند امكان برقرارى ارتباط آنلاين با مثلاً سيستمى داشته باشند 
كه ما در كتابخانه ملى راه اندازى كرديم. ما Z3950 را پارسال روى وى 
ــايت اوپك خود راه اندازى كرديم و مجموعه هايى كه نرم افزار آنها به  س
ــد به راحتى مى توانند از كل اطلاعات ما استفاده  Zclient مجهز باش
ــت؛ اگر كتابخانه اى استاندارد  كنند. در مورد ديجيتال هم همين طور اس
تبادل اطلاعات را به خوبى داشته باشد يك قدم برداشته ولى متأسفانه اين 

هم يكى از مشكلاتى است كه در راه اين موضوع قرار دارد.

ــت كه آيا كتابخانه ملى برنامه اى براى  ــؤال ديگر اين اس گلباز: س
حمايت يا اعتمادسازى و فرهنگ سازى دارد؟ به هر حال اطلاعات، 
موجودى و سرمايه يك مجموعه است، وقتى كه سازمانى بخواهد 
ــته  ــا را در اختيار يك مجموعه ديگر قرار دهد بايد اعتماد داش آنه
ــادى لازم دارد. آيا برنامه هايى براى بحث هاى  ــد و مقدمات زي باش
ــين هاى آن مركز ـ كه بخش  ــى يعنى نزديك كردن تكنس تكنيك
ــه كتابخانه هاى كوچك و  ــد ـ ب ــم مى تواند در آن باش ــوزش ه آم
ــوى مركزى كه كل  ــازى در بخش حقوق معن ــن اعتمادس همچني
ــار مركز ديگرى قرار خواهد داد  ــى و اطلاعات خود را در اختي داراي
وجود دارد و آيا اين برنامه هاى حمايتى تا به حال اجرا شده است؟

شـهرآبى: ما در نرم افزار و امكاناتى كه فراهم كرديم كاملاً بحث 
ــازمان اسناد و كتابخانه ملى  رعايت حقوق مجموعه هاى مجزا از س
ــم كه هر مجموعه اى  ــم؛ يعنى اين امكان را داري ــه ديدي را جداگان
ــى اين امكان  ــود را انجام دهد؛ حتّ ــود ورود اطلاعات خ ــا نام خ ب
ــات خود را تحت وب انجام دهند و  ــم وجود دارد كه ورود اطلاع ه
ــال (آپلود)  ــرور مركزى ما ارس اطلاعات را از طريق وب بر روى سِ
ــازمان يا  ــپس با نام خودِ س ــود. س كنند و بعد مراحل آن انجام ش
ــانى شود؛ به عنوان نمونه اولين مؤسسه اى كه اين  مركز اطلاع رس
ارتباط را با آن برقرار كرديم مؤسسه تبيان بود كه در آن زمان يك 
ــخه تمام متن كتاب بود كه در داخل بانك  مجموعه پنجاه هزار نس
خود قرا داديم. بنابراين ما زيرساخت ها را فراهم كرديم و تمهيدات 
لازم را انجام داديم و همواره از آن حمايت مى كنيم، چه در راستاى 
ــد يعنى ارائه استانداردهاى لازم براى توليد محتوا  توليد محتوا باش
ــاخت  ــتانداردهاى توليد متاديتا و همچنين ارائه زيرس و چه ارائه اس

نرم افزارى تا اطلاعات خود را از طريق بستر مشترك ارائه كنند.

گلباز: جناب آقاى طيرانى، شما در حال حاضر 24 هزار نسخه را ديجيتال 
كرده ايد؛ آيا برنامه اى براى به اشتراك گذاشتن اطلاعات موجود با مراكز 
ديگر ـ كه يكى از مشكلاتى است كه در بخش دوم يعنى عدم مركزيت 

اطلاعات قابل دسترسى در كتابخانه ملى است ـ داريد؟

ــد از اينكه حافظه  ــهرآبى فرمودند بع طيرانـى: همان طور كه آقاى ش
رقومى جواب نداد، تبيان طرح كنسرسيوم صاحبان محتوا را مطرح كرد. 
ــه عضو آن در اين جلسه حضور  ــيوم 11 عضو دارد كه س اين كنسرس
ــتند و  ــتان قدس و چند مركز ديگر هس دارند و همچنين كتابخانه آس
حركت به صورت هماهنگ شروع شده؛ يعنى محوريت روى هيچ يك 
ــت و در كنسرسيوم همه اعضاء براى قرار دادن  از اين سازمان ها نيس
ــان در آن سهم دارند. كتابخانه مجلس از روز اول  اطلاعات خود يكس
اين كنسرسيوم حضور داشته و همكارى خود را شروع كرده و مى توان 
گفت جزء اولين مراكزى هستيم كه اعلام كرديم هيچ مشكلى نداريم 
و زيرساخت ما هم آماده است و شما مى توانيد اطلاعات ما را به صورت 
رايگان در دسترس عموم قرار دهيد. برنامه كنسرسيوم با اميد به خدا به 
جاهاى خوبى مى رسد به طوري كه اين چند مركز بتوانند محتواى خود 
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دكتر اصيلى: 
در ارتباط با استقرار 

كار ديجيتال سازى در 
كنار مخزن بايد بگويم 
كه اتفاقاً اين كار نتيجه 

خوبى داشت؛ اول 
اينكه امنيت بيشتر شد 
چون قبلاً مجبور بوديم 
روزى صد نسخه را به 

طبقات ديگر ببريم، 
همچنين سرعت و 

دقت در ذخيره سازى 
بالا رفت

را از طريق آن ارائه دهند.

گلباز: در بخش سوم كه بحث راهكارهاى پيشنهادى است پيشنهاد 
ــدن اين مراكز به هم و جمع شدن اطلاعات  ــما براى نزديك ش ش

در يك مركز چيست؟

ــنهاد من اين است كه كارگروه هايى را تشكيل دهيم كه  طيرانى: پيش
روى فرآيندهاى ديجيتال سازى كار كنند و بر روى نمونه هاى دنيا مطالعه 
ــى رود و هنگامى كه  ــته كه هر كس راه خود را م ــم؛ نه مانند گذش كني
مى خواهيم آنها را يكپارچه كنيم با مشكل روبرو مى شويم. راهكار ديگر 
ــود؛ ما در كتابخانه  ــت كه توليد مى ش ــازى منابعى اس در مورد ذخيره س
مجلس علاوه بر نسخه آرشيوى دو نسخه پشتيبان هم تهيه مى كنيم 
كه يك نسخة آن در ساختمان ديگرى نگهدارى مى شود و نسخه ديگر 
در صندوق كارپردازى مجلس نگهدارى مى شود؛ حتّى برنامه داريم كه 
يك نسخه هم از تهران خارج شود و در جاى امنى نگهدارى شود. فرآيند 
ــازى يك فرآيند مهم است و من در دو مركز مشاهده كردم  ديجيتال س
ديجيتال سازى آنها متمركز نيست؛ خانم دكتر اصيلى فرمودند براى اسكن 
ــخ خطى متمركز است و آقاى  ــخ خطى يك دستگاه در مخزن نس نس
ــه دستگاه متمركز يك جا قرار دارد كه به نظر من  شهرآبى فرمودند س
خيلى جالب نيست. ما براى اينكه بتوانيم روندها را درست تعريف كنيم 
بايد آنها را متمركز كنيم، ما در كتابخانه مجلس كل بخش ديجيتال سازى 
را در يك بخش متمركز كرديم و كل كار همان جا تعريف مى شود؛ يعنى 
اگر قرار است متاديتايى توليدكنيم سياست ها در آن محل گذاشته مى شود 
و اگر قرار باشد توليدى هم انجام شود از همان بخش صورت مى گيرد زيرا 
عملاً در برخى كتابخانه ها مشاهده كرديم هر شخصى  ساز خود را مى زند 
و در آخر هم خروجى به مشكل مى خورد و فرآيند ارائه طولانى مى شود.

ــز بر روى يك عمل مطرح  گلبـاز: در واقع بحث مركزيت و تمرك
ــتان  ــروح و رو به موت را به بيمارس ــار مج ــت، وقتى يك بيم اس
مى آورند آن را به بخش اورژانس مى برند و به مراحل ثبت بسترى 
ــت. به نظر من ـ و به اعتقاد  نمى برند چون ديگر فرصتى باقى نيس
همه كسانى كه درگير و نگران اين اسناد هستند ـ رسيدگي به نسخ 
ــر اصيلى خواهش مى كنم  ــت. از خانم دكت خطي يك ضرور ت اس

پيشنهادات و راهكارهاى خود را براى حل مشكلات بفرمايند.

دكتر اصيلى: در ارتباط با استقرار كار ديجيتال سازى در كنار مخزن بايد 
بگويم كه اتفاقاً اين كار نتيجه خوبى داشت؛ اول اينكه امنيت بيشتر شد 
چون قبلاً مجبور بوديم روزى صد نسخه را به طبقات ديگر ببريم، همچنين 
سرعت و دقت در ذخيره سازى بالا رفت. اتفاقاً الان كه مسئولين بخش 
خطى ضرورت هاى كار را مى دانند و بر آن نظارت مى كنند كار متحول 
شده است. يكى از مسائل مهم ذخيره سازى و بازيابى است؛ در كارگاهى 
كه هم زمان با كشور استراليا دربارة مسائل آرشيو و ديجيتال سازى شركت 
داشتيم ـ همان طور كه مى دانيد استراليا در زمينه آرشيو كشور پيشرفته اى 
است ـ به گفته يكى از مسئولين از استراليا آنها هم دقيقاً مشكلات ما را 

در ديجيتال سازى داشتند. اين مسئله در دنيا جديد است و ما هم در اين 
زمينه از كشورهاى ديگر خيلى عقب نيستيم. ديجيتال سازى كار خوبى 
ــت و سرعت را بالا مى برد ولى نسبت به ميكروفيلم امنيت كمترى  اس
دارد. «حال چه بايد كرد؟» در اين باره در آن جلسه بحث مى شد كه در 
كشورهاى مختلف مي خواهند راهى پيدا كنند كه علاوه بر ديجيتال سازى 
نسخه هاى پشتيبان ديگرى بگيرند تا امنيت داشته باشد. ما در دانشگاه 
ذخيره ساز داريم كه آنها را بر روى ذخيره ساز مركزى ذخيره مى كنيم كه 

در هر يك از شهرهاى سارى، قم و تهران ذخيره مى شود.

گلباز: در بحث مركزيت دادن به اطلاعات ايجادشده لطفاً بفرماييد 
ارتباط دانشگاه تهران با بحث حافظه رقومى ملى چيست.

ــده يعنى با  ــم وارد اين ماجرا ش ــگاه تهران ه دكتـر اصيلى: دانش
كنسرسيوم همكارى مى كند و اين بحث مطرح شده است. ما هنوز 
ــايت قرار نداده ايم ولى  ــخه هاى ديجيتال خود را بر روى وب س نس
ــخه ها  ــتيم بخش زيادى از نس ــروع كرديم. مى خواس اين كار را ش
ــود ولى حالا كه اين كار انجام  ــكن شود و بعد اين كار انجام ش اس
شده بعد از اين مرحله هر تصميمى كه طى آن جلسات گرفته شود 

قطعاً چون عضو آن هستيم تابع آن خواهيم بود.

گلبـاز: من يك جمع بندى مختصر مى كنم. در بخش گزارش، اخبار 
ــحال كننده زيادى از وضعيت ديجيتال سازى منابع در كتابخانه  خوش
ــنيديم كه تعداد 24 هزار نسخه  خطى ديجيتال شده و در  مجلس ش
اينترنت قابل دسترس است، در كتابخانه ملى اين رقم نزديك به پنجاه 
درصد مجموعه نسخ خطى است و در كتابخانه مركزى دانشگاه تهران 
خانم دكتر اصيلى اميد دادند كه ظرف يك سال و نيم آينده اين اتفاق 
براى تمامى نسخ خطى بيفتد. پيشنهادات دوستان را به صورت كلي 
ــده، يك دست  عرض مى كنم: بحث مركزيت دادن اطلاعات ايجادش
ــازى آنها، تحت يك استاندارد بردن و بحث كارگروه هاى فنى كه  س
ــت. وقتى قرار است اطلاعاتى جمع آورى و يك دست  خيلى مهم اس
ــتاندارد آن بدون توجه به محدوديت ها و مسائل مراكز  ــود اگر اس ش
مختلف نوشته شود مسلماً اجرا نخواهد شد ولى اگر يك كارگروه فنى 
اين كار را انجام دهد و گروه فنى مراكز مختلف كنار هم جمع شوند 

و به نتيجه برسند مسلماً اجرايى هم خواهد شد. 

پي نوشت ها
1. استاد منزوي طى پانزده سال در بدترين شرايط آب و هوايى و با رطوبت 
و گرماي شديد و در يك زيرزمين مجموعه فهرست هاى نسخه هاى خطى 

فارسى پاكستان را تهيه كردند.
2. DVD

3. CD-ROM

4. Free source

ديجيتال سازى نسخه هاي خطىديجيتال سازى نسخه هاي خطى




